



# Independent World Commission on the Oceans: Canadian Ocean Assessment

## Independent World Commission on the Oceans

The Independent World Commission on the Oceans, chaired by Portugal's former president Dr. Mario Soares, has been established on the initiative of the International Ocean Institute to further the process initiated by the 1982 United Nations Convention on the Law of the Sea (LOS) and the 1992 United Nations Conference on Environment and Development (UNCED). The Commission will work closely with the United Nations and will consist of thirty eminent members, including two judges of the International Court of Justice and the Administrator of the United Nations Development Programme. Six Vice-Presidents will join with the President to form the Executive Committee.

With the entry into force of the LOS Convention, a new era in ocean affairs and marine environmental management has begun. Oceans and coastal areas occupy the forefront of environmental concerns and the LOS Convention provides the legal framework, the dispute settlement system, and the enforcement mechanisms for implementation of Agenda 21 in these areas. The conventions and decisions adopted by UNCED can be used to reinforce the LOS Convention provisions. The implications of these developments are vast and will affect humankind in many ways during the ongoing process of social, economic, and political change and transformation.

### The World Commission's initiative will:

- Promote awareness of the unique role oceans play in planetary survival and of the importance of rational management of ocean resources and uses.
- Draw attention to the direct and indirect effects of human activity in the coastal zone and on the oceans.
- Develop innovative approaches to ocean-related problems, recognising the special role traditional cultures, women, and youth have in marine environmental management.
- Promote the development of knowledge and enhance the human and technological capacity required for sustainable ocean management and development.
- Promote the marine dimension in States' national development plans, especially in developing countries, to ensure they fulfil their duties, enjoy their rights and generate benefits under the LOS Convention.
- Promote peaceful uses of the oceans through examination of international programmes of cooperation and development and foster solidarity in North-South relations.
- Promote wise ocean governance, recognising the link between human dependency on the coasts and oceans and the need for preventative and precautionary management approaches.
- Examine insitutional frameworks and mechanisms for ocean governance and elaborate proposals for their strengthening.

Within these initiatives, the Commission will consider the mandates and competencies of relevant organizations and institutions, including UN and non-UN intergovernmental and non-governmental



## Welcome to the International Ocean Institute Home Page

---

### The IOI

The IOI is an independent, non-governmental organization devoted to studying and preserving the world's oceans. The IOI has its headquarters in Malta, and Operational Centres in Canada, Fiji, Costa Rica, Japan, China, Malta, Senegal, India, and South Africa. This page is sponsored by IOI-Halifax, Canada.

- [What is the IOI?](#)
- [Across the Oceans -- The IOI Newsletter -- Winter 1996](#)
- [IOI Training Programmes](#)
- [Ocean Yearbook Information](#)
- [Independent World Commission on the Oceans: Canadian Ocean Assessment](#)
- [Commission Indépendante Mondiale sur les Océans: Consultation sur les Océans Canadiens](#)

---

For further information, please contact:

International Ocean Institute  
Dalhousie University  
1226 LeMarchant Street  
Halifax, Nova Scotia, B3H 3P7  
CANADA

Tel: +1 902 494-1737  
Fax: +1 902 494-2034  
E-Mail: [ioihfx@is.dal.ca](mailto:ioihfx@is.dal.ca)

---

#### Disclaimer:

*"Although care has been taken in preparing the information contained in this document, Dalhousie University and/or the International Ocean Institute does not and cannot guarantee the accuracy thereof. Anyone using the information does so at their own risk and shall be deemed to indemnify Dalhousie University and/or the International Ocean Institute from any and all injury or damage arising from such use."*

---

Last updated 6 June 1996.  
Please send comments to: [IOIHFX@IS.DAL.CA](mailto:IOIHFX@IS.DAL.CA)  
Click [here](#) to return to the Dalhousie Home Page

---

organizations, global, regional, and national bodies, and shall collaborate with such bodies in appropriate ways. The Commission will take account of: (i) the implementation of international and regional legal agreements and programmes, particularly the LOS Convention, UNCED's Agenda 21, the Climate and Biodiversity Conventions, and the Global Programme of Action for the Protection of the Marine Environment from Land-based Activities; (ii) large scale, ocean-related scientific research, monitoring, and technological innovation; (iii) trends in investment in new, expanded, or improved uses of the oceans; and (iv) new activities likely to affect the viability and sustainable use of ocean resources.

The World Commission will act as a forum for contributing to global oceans policy-making. The Commission's aim is to refocus global attention on the world's oceans and to make the necessary changes in order to realize the full potential of the LOS Convention provisions. The Commission is soliciting public opinion and response on various issues affecting the proper use of ocean resources and ocean space to enable a reassessment of ocean-related affairs. The Commission is inviting written papers and oral submissions, and will conduct three Canadian public hearings in 1996 where members of the public will be invited to participate. Similar themes will be brought together through the Canadian Ocean Assessment survey and the public hearings.

## Canadian Ocean Assessment

As a forum for contributions to global oceans policy-making, the World Commission is gathering, through IOI regional offices, assessments of the status of the oceans and coastal zones, and oceans management practices and policy. The Canadian Ocean Assessment (COA) is part of the World Commission's initiative in Canada, and is being co-ordinated by the IOI office in Halifax, Nova Scotia. The Canadian Ocean Assessment will review Canadian policy and practice in the sphere of oceans management and development. Current issues under review by the COA in Canadian ocean policy include the following:

- Marine Pollution
- Living and Non-living Marine Resources
- Coastal Zone Management
- Research and Development
- Education and Training for Ocean Research and Management
- The Proposed *Oceans Act* - Bill C-98
- Principles and Values in Coastal Zone and Oceans Policy
- Assessment of Current Canadian Management Practices
- Oceans Policy Community Attributes and Leaders in the Ocean Field

The report which will result from our deliberations and the public response to the World Commission will go to the Intergovernmental Oceanographic Commission of UNESCO and the Commission on Sustainable Development in 1996. The final report will be tabled at the UN General Assembly and the General Conference of UNESCO in 1998 - *the Year of the Oceans*.

We invite and encourage you to participate in this important exercise. The report that we will prepare will reflect all submissions received.

For further details, contact Scott Coffen-Smout, Canadian Ocean Assessment Project Co-ordinator, at:

International Ocean Institute  
Dalhousie University  
1226 LeMarchant Street  
Halifax, Nova Scotia  
CANADA B3H 3P7

Tel: +1 902 494-6918  
Fax: +1 902 494-2034  
E-Mail: [ioihfx@is.dal.ca](mailto:ioihfx@is.dal.ca)

The financial support of the Canadian International Development Agency is gratefully acknowledged.

---

Last updated 28 July 1996.

Please send comments to: [ioihfx@is.dal.ca](mailto:ioihfx@is.dal.ca)

Click [here](#) to return to the main page.

---

## Commission Indépendante Mondiale sur les Océans: Consultation sur les Océans Canadiens

---

### Commission Indépendante Mondiale sur les Océans

Pour compléter le processus initié en 1982 par la Convention des Nations Unies sur le Droit de la Mer et la Conférence des Nations Unies sur l'Environnement et le Développement de 1992, la Commission Indépendante Mondiale sur les Océans, présidé par le Président ancien du Portugal Dr. Mario Soares, a été établie sous l'initiative de l'Institut International des Océans. La Commission travaillera de concert avec les Nations Unies et sera constituée de trente membres très distingués, incluant deux juges de la Cour Internationale de Justice et l'Administrateur du Programme de Développement des Nations Unies. Six Vice-présidents se joindront au Président pour former le Comité Exécutif.

Avec l'entrée en force de la Convention sur le Droit de la Mer, une ère nouvelle a débuté concernant les affaires océaniques et la gestion environnementale marine. Les océans et les zones côtières représentent un souci environnemental privilégié. La Convention sur le Droit de la Mer procure la structure légale, le système de résolution de disputes, et les mécanismes de renforcement nécessaires à la mise en oeuvre de l'Agenda 21 dans ces domaines. Les conventions et les décisions adoptées par la Conférence des Nations Unies sur l'Environnement et le Développement peuvent être utilisées pour renforcer les provisions de la Convention sur le Droit de la Mer. L'implication de ces développements est vaste et va affecter le genre humain pendant plusieurs années durant ce processus continu de changement et transformation sociale, économique et politique.

Les initiatives de la Commission Mondiale seront:

- Promouvoir la conscience du rôle unique que jouent les océans en regard de la survie planétaire et l'importance de la gestion raisonnable des ressources océaniques et leur utilisation;
- Attirer l'attention sur les effets directs et indirects imputables à l'activité humaine sur les zones côtières et les océans;
- Développer des approches novatrices en regard des problèmes reliés aux océans, en reconnaissant le rôle particulier que jouent les cultures traditionnelles, les femmes, et la jeunesse dans la gestion de l'environnement marin;
- Promouvoir le développement de la connaissance et augmenter la capacité technologique et humaine requise pour gérer et développer les océans d'une façon durable;
- Promouvoir la dimension marine dans le développement de plan national d'état, spécialement dans les pays en voie de développement, pour s'assurer qu'ils rencontrent leurs responsabilités, jouissent de leurs droits et génèrent des bénéfices sous la Convention sur le Droit de la Mer;
- Promouvoir l'utilisation pacifique des océans en examinant les programmes de coopération et de développement international, et en encourageant la solidarité dans les relations Nord-Sud;
- Promouvoir la gouverne sensée des océans, en reconnaissant le lien entre la dépendance humaine sur les côtes et les océans et le besoin d'approches préventives et empreintes de précautions en matière de gestion;
- Examiner les structures institutionnelles et les mécanismes pour la gouverne des océans et élaborer des propositions pour leur renforcement.

Parallèlement à ces initiatives, la Commission va considérer les mandats et les compétences des organisations et institutions pertinentes, incluant les organisations intergouvernementales affiliées ou

non aux Nations Unies, les organisations non-gouvernementales, les agences globales, régionales, et nationales, et doit collaborer avec ces agences d'une façon appropriée. La Commission considèrera: (i) l'application d'ententes et de programmes légaux internationaux et régionaux, particulièrement la Convention sur le Droit de la Mer, la Conférence des Nations Unies sur l'Environnement et le Développement (Agenda 21), la Convention sur le Climat et la Biodiversité, et le Programme d'Action Mondiale pour la Protection du Milieu Marin contre la Pollution due aux Activités Terrestres; (ii) recherches scientifiques à grande échelle reliées aux océans, observations contrôlées, et innovations technologiques; (iii) tendances des investissements dans l'utilisation nouvelle, amplifiée et améliorée des océans; et (iv) nouvelles activités susceptibles d'affecter la viabilité et l'utilisation durable des ressources océaniques.

La Commission Mondiale va agir en tant que forum pour contribuer au développement de politiques globales des océans. Le but de la Commission est de concentrer l'attention globale sur les océans du monde et faire les changements nécessaires de façon à réaliser le plein potentiel des provisions de la Convention sur le Droit de la Mer. Le Commission sollicite l'opinion et la réaction du public sur divers enjeux affectant l'utilisation appropriée des ressources océaniques et de l'espace océanique pour permettre une ré-estimation des enjeux reliés aux océans. Le Commission invite les soumissions écrites ou orales et tiendra trois audiences publiques canadiennes en 1996 où les membres du public seront invités à participer. Des thèmes similaires seront développés à travers le sondage de la Consultation sur les Océans Canadiens et les audiences publiques.

## Consultation sur les Océans Canadiens

En tant que forum voué à la contribution du développement de politiques globales sur les océans, la Commission Mondiale rassemble, par l'intermédiaire des bureaux régionaux de l'Institut International des Océans (IIO), l'évaluation de l'état des océans et zones côtières et des pratiques et politiques de gestion des océans. La Consultation sur les Océans Canadiens fait partie de l'initiative canadienne de la Commission Mondiale. Elle est coordonnée par le bureau de l'IIO à Halifax, Nouvelle-Écosse. La Consultation sur les Océans Canadiens entend réviser les pratiques et politiques qui englobent la gestion et le développement des océans. Les principaux enjeux présentement révisés par la Consultation sur les Océans Canadien concernant les politiques des océans canadiens comprennent:

- Pollution marine
- Ressources marines vivantes et non-vivantes
- Gestion des zones côtières
- Recherche et développement
- Éducation et entraînement pour la recherche et la gestion des océans
- La Proposition du Projet de Loi C-98 - *Loi sur les océans*
- Principes et valeurs concernant les politiques des zones côtières et océans
- Évaluation des pratiques actuelles de gestion canadienne
- Attribut communautaire des politiques des océans et les leader sommités du monde océanique

Le rapport résultant de nos délibérations ainsi que la réponse du public à la Commission Mondiale seront acheminés à la Commission Océanographique Intergouvernementale de l'UNESCO ainsi qu'à la Commission du Développement Durable en 1996. Le rapport final sera présenté à l'Assemblée Générale des Nations Unies et à la Conférence Générale de l'UNESCO en 1998 - *l'Année des Océans*.

Nous vous invitons et vous encourageons à participer à cet important exercice. Le rapport qui sera préparé reflètera toutes les soumissions reçues.

Pour de plus amples informations, contacter Scott Coffen-Smout, Coordonnateur de Projet pour la Consultation sur les Océans Canadiens, à:

Institut International des Océans  
Université Dalhousie  
1226 rue LeMarchant  
Halifax, Nouvelle-Écosse

CANADA B3H 3P7

Tél: +1 902 494-6918  
Télécopieur: +1 902 494-2034  
Courrier électronique: [ioihfx@is.dal.ca](mailto:ioihfx@is.dal.ca)

Nous nous montrons très reconnaissants du soutien financier de l'Agence Canadienne de Développement International.

---

Last updated 28 July 1996.  
Please send comments to: [ioihfx@is.dal.ca](mailto:ioihfx@is.dal.ca)  
Click [here](#) to return to the main page.

---